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Oœwiadczenie skierowane do wiceprezesa Rady Ministrów, ministra gospodarki Waldemara Pawlaka

W ostatnim czasie zg³aszaj¹ siê do mnie osoby zaniepokojone zmianami planowanymi w opracowy-
wanym w Ministerstwie Gospodarki projekcie ustawy o ograniczaniu barier administracyjnych dla oby-
wateli i przedsiêbiorców, zmianami dotycz¹cymi przepisów ustawy o gospodarce nieruchomoœciami.

Jak wynika ze stanowiska przedstawionego przez ministerstwo, pierwotnym za³o¿eniem projektu
ustawy by³o ograniczenie reglamentacji dostêpu do zawodu poœrednictwa w obrocie nieruchomoœciami.
Okaza³o siê jednak, ¿e rozwi¹zanie wypracowane w toku prac miêdzyresortowych podtrzymuje zasadê
ograniczonego dostêpu do zawodu, z tym ¿e zamiast przewidzianej obecnie licencji zawodowej poœre-
dnik bêdzie musia³ uzyskaæ stosowny certyfikat.

Nale¿y przypuszczaæ, i¿ dzia³ania ministerstwa wynikaj¹ z chêci lepszego uregulowania zasad obrotu
nieruchomoœciami. W tym kontekœcie szczególnie istotne wydaje siê ograniczenie nieprawid³owoœci
w œwiadczeniu us³ug poœrednictwa w obrocie nieruchomoœciami. Projektodawca podkreœla, ¿e funkcjo-
nuj¹cy system licencji zawodowych nie gwarantuje wyeliminowania przypadków nieuczciwego poœre-
dnictwa.

Warto rozwa¿yæ jednak, czy faktycznie opisany stan rzeczy ma bezpoœredni zwi¹zek z mechanizmem
uzyskiwania licencji zawodowych. Wydaje siê bowiem, ¿e czynnikiem o decyduj¹cym znaczeniu w tym
przypadku jest brak dostatecznie skutecznych mechanizmów kontroli, które pozwoli³yby przeciwdzia-
³aæ niepo¿¹danym zjawiskom w tym zakresie. Dlatego trudno oczekiwaæ, aby samo zast¹pienie licencji
zawodowych systemem certyfikacji przyczyni³o siê do rozwi¹zania zdiagnozowanych problemów,
a w szczególnoœci do wyeliminowania przypadków, kiedy osoby œwiadcz¹ce us³ugi poœrednictwa w obro-
cie nieruchomoœciami dzia³aj¹ bez uzyskania jakichkolwiek wymaganych przepisami uprawnieñ (sza-
cuje siê, ¿e nawet 30% transakcji na rynku nieruchomoœci mo¿e byæ przeprowadzanych przez takich
poœredników).

Ponadto, jak podkreœla wielu licencjonowanych poœredników, trudno zaakceptowaæ proponowany
w projekcie ustawy zapis, zgodnie z którym obowi¹zkowa certyfikacja objê³aby równie¿ te osoby, które
obecnie wykonuj¹ zawód poœrednika na podstawie licencji. Rozwi¹zanie takie postrzegane jest jako nie-
uzasadnione i naruszaj¹ce zasadê ochrony praw nabytych w przypadku osób, które posiadaj¹ wymaga-
ne przepisami uprawnienia. Z tych samych wzglêdów trudno równie¿ zaakceptowaæ rozwa¿an¹ na
wstêpie prac nad projektem ustawy propozycjê ca³kowitego zniesienia ograniczeñ w dostêpie do zawodu
poœrednika. Rozwi¹zanie to mo¿e bowiem dodatkowo mieæ wp³yw na dalsze obni¿anie standardów
w œwiadczeniu us³ug oraz spadek zaufania do zawodu poœrednika.

Dlatego te¿ zwracam siê z proœb¹ o wypracowanie rozwi¹zañ prawnych, które gwarantowa³yby wyso-
ki poziom us³ug w zakresie poœrednictwa w obrocie nieruchomoœciami i jednoczeœnie zapewnia³y posza-
nowanie zasady ochrony praw nabytych.

Z wyrazami szacunku
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